
• P ă r e r e a p u b l i c u l u i 

S t u d e n ţ i i l a t e a t r u 
Bucureştiul, cel mai mare centru universitar al ţării, găzduieşte 12 insti

tute de invăţămint superior, care cuprind peste 50 de facultăţi şi numeroase 
secţii in care învaţă peste 44.000 de studenţi. Elemente active ale societăţii 
noastre, studenţii manifestă şi un interes neobosit pentru teatru, atît prin 
participarea lor la spectacole cît şi prin realizarea unor interesante repre
zentaţii teatrale de amatori. 

In acest număr, am oferit cîtorva studenţi din diferite institute bucu-
reşlene prilejul de a-şi exprima opiniile în legătură cu teatrul. 

TU DOR IEXULESCU, 
Institutul de Arhitectură, anul al VWea 

iMerg la teatru, dar nu foarte des. Nu 
numai din lipsă de timp. dar pentru că gă
sesc greu nişte răspunsuri la o problematică 
ce mă interesează pe mine în mod deosebit. 

Sînt dispus oricînd să renunţ la alte interese 
de o seară şi să mă duc la un spectacol. 
In acest spectacol aş dori însă să găsesc 
exprimate, cu sinceritate, idei ale timpului 
nostru, probleme în stare să capteze inte
resul real al tineretului. Deşi paleta reper
toriului actual al teatrului e foarte bogată, 
totuşi sub asipectul unei problematici speci-
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fiée, a unor piese care să dezba tă cu auten
tică î n d r ă z n e a l ă şi î n t r - u n limbaj modern, 
de pe poziţ i i le cele mai avansate ale con
temporanei tă ţ i i , noile re la ţ i i umane şi sociale, 
atitudinile îna inta te , angajarea tineretului 
nostru — repertoriul teatrelor mi se pare a 
fi sărac . A m avut norocul să cunosc m u l ţ i 
oameni de teatru. A m discutat cu ei despre 
ar tă , despre p re fe r in ţe le noastre, ale tinere
tului, în toate domeniile. L a teatru m ă duc 
să v ă d de obicei acele reprezenta ţ i i .care s în t 
realizări de echipă, î n care joacă actorii care 
s-au a l ă t u r a t nu din necesităţ i administrative, 
ci pe baza unui crez artistic comun. A m 
V ă z u t la teatrid „Lucia Sturdza R u l â n d r a " 
citeva spectacole care mi s-au p ă r u t că se 
apropie de «cest ideal a l meu de teatru. 

La Teatrul de Comedie acum vreo patru sau 
< iuci ani am v ă z u t rea l izăr i a s e m ă n ă t o a r e . Pro
ducţia ar t is t ică a Teatrului Naţ iona l m i se 
pare că a l t e r n e a z ă încă spectacole de b u n ă 
calitate, în care se poate u r m ă r i î n a l t a tra
diţ ie , buna şcoa lă a in te rpre tă r i i realiste 
româneşt i de teatru, cu unele m o n t ă r i mai 
vetuste. 

Asemenea rea l izăr i de ech ipă , de sincroni
zare, de comuniune de ginduri şi de inter
pretare s în t caracteristice ,şi unor teatre stu
denţeşt i din ţăr i le vecine. Regret că noi nu 
avem încă un asemenea teatru, u n teatru 
cu profil s tudenţesc pentru tineret. Ex i s tă la 
ora ac tua lă multe spectacole care creează im
presia că criteriul economic se bate cap î n 
cap cu criteriul ideologic. S-ar cere ca presa 
*ă i n t e r v i n ă mai activ şi ma i categoric în 
dezbaterea şi combaterea acestui fenomen. Ur
măr ind presa de specialitate observ însă că 
şi aici uneori lucrurile se bat cap în cap : 
critica de teatru nu m i se pare a porni în
totdeauna de la premise obiective : ex is tă 
inadmisibile şi s u r p r i n z ă t o a r e contraziceri în 
domeniul criteriilor fundamentale, de orien
tare, şi nu doar in acela al criteriilor -subiec
tive, de gust artistic. 

MONICA BRIŢCHI, 
Institutul de Arh i tec tu ră , anul al V-lea, res
ponsabil cultural pe an 

Facultatea noastră are contracte cu Teatrul 
Naţional , cu Teatrul de Comedie, cu Teatrul 
Ciuleş t i . S î n t e m o facultate numeroasă (vreo 
1200 de s tudenţ i ) d in care vreo 200 de stu
denţ i numai in anul nostru. Număru l de 25— 
30 de bilete, care revine anului nostru din cota 
Institutului, răni ine de obicei un n u m ă r 
constant. Atâţia s tudenţ i merg cu regularitate 
la teatru : s înt de obicei aceiaşi . Cei caic 
nu merg, nu merg niciodată. Ce s-ar putea 
face să sporească n u m ă r u l iubitorilor de 
teatru ? S-ar putea face multe şi din partea 
teatrului şi din partea facultăţ i i . Mai multe 
şi mai tentante metode de popularizare. în-
tilwiri cu creatorii, dezbateri pe toată facul

tatea etc. Care acum nu se prea fac. Feno
menul teatral se comentează izolat, la o 
cafea, la bufet, la atelier, l a c ă m i n , de acei 
puţ ini s tudenţ i de care v-am spus că se 
duc în mod regulat. 

I n lumea s tudenţească c i rcu lă zvonul că 
noi, cei de la A r h i t e c t u r ă , s în tem grozavi, 
mai .pretenţioşi şi mai ex igenţ i decî t a l ţ i i . 
Cred că e o p r e j u d e c a t ă , chiar dacă colegii 
mei lasă impresia că s în t mai temeinic pre
gătiţi , că au un gust artistic ma i dezvoltat. 
Cel puţ in în domeniul muzicii — un do
meniu mai familiar ân facultatea noast ră 
decît teatrul. Colegii mei s în t foarte amatori 
de concerte. Aici n-am probleme cu biletele. 
Nici la clasici nici la moderni. Programele 
Ateneului, destinate s t u d e n ţ i l o r sânt însă cam 
de mîn tu ia lă şi de aceea ne batem (fără să 
şi r euş im însă) să obţ inem bilete la marile 
concerte ale stagiunii muzicale. Cred că şi 
6tudenţi i au dreptul la cele mai bune pro
grame şi la audiţ i i de a n v e r g u r ă . Şi aceasta 
dacă n u în condiţ i i optime, nici în condiţ i i 
de... cenuşăreasă . 

î n ceea ce p r i v e ş t e teatrul, mai avizi de 
spectacole sânt s tudenţ i i din anii mari, înce
pând de prin anul al IH- lea . Pre fe r in ţe le se 
î n d r e a p t ă exclusiv spre piesele de actualitate. 
L a cele istorice se duc foarte puţ ini . Gre i 
că aci subiectele fiind cunoscute, se duc să 
vada cum mai joacă unul sau altul din 
actorii preferaţ i . Deci noile d is t r ibuţ i i . M ă 
n u m ă r printre cei ce pre feră spectacolul cu 
piese contemporane. M-au interesat în ultima 
vreme şi Omul care... ,şi Moarlea unui artist 
de floria Lovinescu şi Prăvălia cu scară a 
lui Eugen Barbu şi Opinia publică a lui 
Baranga. şi Virginia Woolf şi Adio Charlie, 
şi Secunda 58 a lu i Dorel Dorian. Ciulei m-a 
impresionat ca actor in Plaţi Strindberg aşa 
cum ân Prăvălia cu scară m-a impresionat 
Eugenia Popovici sau în Yuginia Woolf 
Radu Beligan sau Toma Caragiu în Ziariştii. 
Cred că noi avem actori foarte buni şi reu
şita unei piese depinde foarte mult de inter
pretare. Nu m ă duc la teatru, pur şi simplu, 
pentru dis t racţ ie . Ca să m ă distrez m ă duc 
la baschet. Personal nu agreez comediile. Mai 
ales cele uşoare . A doua oară n u m-aş mai 
duce, spre exemplu, să v ă d Floare de cactus 
sau Adio Charlie ! De aceea nici nu pot. şi 
e penibil câteodată, in calitatea mea de res
ponsabil cultural, să militez pentru viziona
rea comediilor. De altfel, colegii mei au 
gusturi şi atitudini foarte categorice, nu pot 
să le impun şi nici să-i inf luenţez . Nu vor 
bilete nici la comedia muz ica lă , nici la circ. 
La „Tănase" n-ani ,putut sa plasez •decît d o u ă 
bilele. A trebuit să le restitui pe toate, i î 
bloc. In schimb, ultimul spectacol pe care 
1-ani văzu t , recitalul lui Tudor Gheorghe, m-a 
tulburat. Textele, -acele 7 balade, profunde 
şi triste, mi s-au părut pur şi simplu cutre
m u r ă t o a r e . 

33 



Alexandrina Paţe 

Victor Oancea 

MIHAELA ROT AMU, 

Universitatea Bucureşt i , Facultatea de chimie, 
anul a l II- lea 

Păr in ţ i i mei au avut g r i j ă să-mi formeze 
gustul pentru teatru. De mic copil m-au dus 
la teatrul de p ă p u ş i şi apoi la teatrul „mare*' 
din oraşul meu natal (Ploieşti) . Cînd am mai 
crescut m ă luau cu ei şi la spectacole î n 
Bucureşt i . M ă duc la teatru pentru piesă şi 
apoi pentru interpreţ i . Iubesc clasicii : şi pe 
Shakespeare şi pe Racine şi pe M o b è r e şi 
pe Shaw şi pe Caragiale şi pe Delavrancea 
şi pe Alecsandri etc. Dar piesa contempo
r a n ă , problematica contemporană e suscepti
bi lă de un farmec deosebit pr in for ţa de şoc 
a noului. Şi chiar dacă autorii noştr i contem
porani nu rea l izează î n t o t d e a u n a acest şoc, 
noi î l a ş tep tăm ,şi ne g r ă b i m să vedem toate 
piesele noi de pe afiş. Decepţ ia pe care o 
avem cînd ne întâlnim cu drumuri bătute , 
cu şabloane, n u ne dezarmează . S în tem gene
ra ţ i a care t ră im din plin prezentul şi tot ce 

e în legătură cu el ne interesează în mod 
deosebit. Păca t că avem a t î t de puţ ine piese, 
aş putea spune chiar că n u cunosc nici una 
care să dezbată în mod real, î n d r ă z n e ţ şi pa
sionat problemele specifice generaţ ie i noas
tre. Desigur că piesele scrise de A . Baranga, 
Paul iEverac, I I . Lovineseu, A l . Mirodan, 
Teodor Mazi lu, surprind fiecare î n parte as
pecte sau câte o p r o b l e m ă care ne intere
sează ; dar eu m ă refer la piese exclusiv cu 
tineri, despre tineri. S ă nu-mi p o m e n i ţ i de 
Prestigioasa Loredana. Oriticile pe care le-am 
auzit la adresa ei în facultatea noastră u n 
m-au î n d e m n a t să m ă duc s-o v ă d . *) 

*) Opţiuni pentru teatrul românesc con
temporan, pentru o problematică specifică de 
tineret, pentru o mai pasionată angajare a 
scriitorilor noştri de teatru în dezbaterea noi
lor relaţii sociale, de dragoste, de muncă ale 
tineretului, pentru piese româneşti-document 
au mărturisit, cu pasionată stăruinţă, şi stu
dentele Camelia Orlando, anul al HI-lea, en
gleză, Alexandrina Paţe, anul al II-lea, slave. 
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VICTOR OAXCEA, 

Universitatea Bucureşt i , Facultatea de fizico-
chimice, anul aii I l l d e a 

î m i cereţi pă re rea despre teatru în mo
mentul cel mai potrivit. Tocmai ofeream cole
gilor mei bilete la Transplantarea inimii ne
cunoscute, Mincinosul, Iubire pentru iubire, 
Domnişoara de Belle Isle şi Play Strindberg. 
D u p ă cum vedeţ i , un repertoriu variat, dar 
exclusiv la teatrul „Bulandra" . Aceasta pen
tru că teatrul ..Bulandra" a reuş i t să simpli
fice re la ţ i i le cu noi, s tudenţ i i , să le transfor
me din b i roc ra ţ i e î n amici ţ ie . L a celelalte 
teatre, ne izbim de fel de le i de piedici or
ganizatorice, de un sistem birocratic greoi, cu 
prea multe s e m n ă t u r i . ,.Bulandra" a simpli
ficat sistemul, ne oferă bilete bune cu pre ţur i 
acceptabile, pe baza unei simple chitanţe . De 
aceea e şi căutat . Uneori, cum a fost la Zia
riştii, ne oferă chiar şi c î teva inv i ta ţ i i . In i 
ţ ia t ivă fo rmidabi lă . Fapt care la alte teatre 
ar părea utopie. Cînd interesul unui teatru se 
ridică peste rigorile contabi l iceşt i şi caută 
metode adecvate pentru atragerea publicului, 
cîştigul acelui teatru, cred eu, este imens. 
Se real izează şi planul financiar, dar efectul 
e în conşti inţă. Nu se calcă nici o lege. 
Totul e să ai cu a d e v ă r a t dragoste şi înţe le
gere faţă de publicul pe care ţâ-1 doreşt i , să 
faci totul pentru a-1 atrage. Cred că în a r t ă 
nu poţi aplica rigid şi absurd aceleaşi metode 
şi calcule pe eaire le a p l i c ă m noi în retortele 
noastre din laborator. Q t de dornici s în t stu
denţ i i noştri de teatru a ţ i v ă z u t cu ochii dv. 
I n 20 de minute, din 60 de bilete la Trans
plantarea itiimii mi-au r ă m a s trei, pe care în 
u rmătoa re l e minute le va solicita, precis, ci
neva. Deşi s în tem o facultate cu un n u m ă r 
mic de s tudenţ i , ceea ce ni se oferă (eoni 100 
de bilete pe săptămână) nu satisface nici pe de
parte cer inţe le . In ten ţ ionăm să rea l izăm în vi
itorul apropiat, contracte cu Teatrul Mic , cu 
Teatrul de Comedie, cu Opereta, căci avem 
cereri cu duiumul. Tare aş vrea să reuş im ceea 
ce am reuşi t cu teatrul vecin, cu ..Bulandra". 
După cc vedem la ..Bulandra" toate specta
colele stagiunii actuale, in ten ţ ionăm să orga
nizam la facultate o dezbatere cu toţi stu
denţi i , î m p r e u n ă cu toată presa, v ă i n v i t ă m 
aut Lu pat fi pe dv. 

MIHAI TOC ILESCU, 

Institutul de Medic ină , anul al II-lea 

>Mă duc, în limitele timpului liber, l a teatru. 
Stagiunea t recută am v ă z u t c î teva reprezen
taţii bune : la Naţional Chiriţa, Fanny ; la 
„Bulandra", D-ale carnavalului, Play Strind
berg, Transplantarea inimii necunoscute, Iu
bire pentru iubire : la „Nottara", Şi eu am 

fost în Arcadia, care mi-a p lăcu t foarte mult, 
şi Adio, Cliarlie ! ; la Comedie, Galy-Gay, 
Cher Antoine, şi altele, n u pot acum să v i le 
înş i r chiar pe toate. S înt printre fericiţi i 
care au putut vedea My Fair Lady la Ope
retă, Traviata şi Lacul lebedelor la Operă . 
A m fost un norocos. Colegii mei nu au reuş i t 
să obţină bilete. Să explic cum s-a întîimjplat 
aceasta ? Poate o fac a l ţ i i . 

BOGDAN VELCIU, 

Institutul de Medic ină , anul a l II-lea 

IEU î n schimb, s în t din cei care au profitat 
p u ţ i n — foarte p u ţ i n — de bilete pentru 
teatru, obţ inute prin intermediul facul tă ţ i i . 
A m încercat să-mi fac rost de bilete pe cont 
personal, dar n u prea a m reuşi t . De aceea am 
şi v ă z u t pu ţ ine spectacole. N u a m beneficiat 
nici de ac ţ iun i le cu caracter teatral pe care 
am auzit că le organizează L M . E . - u l nostru. 
De obicei, aceste ac ţ iun i s în t cunoscute nu
mai de cei ce au fericirea ca î n anul lor să 
a i b ă un responsabil cultural mai activ. Cei
lalţi. . . Noi s în tem foarte răsp înd i ţ i şi, în ge
neral, n u prea şt im unii ce fac a l ţ i i . A r tre
bui să existe o colaborare în t re responsabilii 
noştri culturali, o popularizare pe în t reg insti
tutul a spectacolelor şi a ac ţ iun i lo r care se 
organizează. A m auzit, de exemplu, că recent 
a fost la noi o întâlnire cu tânărul actor Ion 
Caramitru. N-am participat pentru că n-am 
ştiut , nimeni nu m-a anunţa t . Şi probabil că 
în s i tuaţ ia mea au mai fost şi a l ţ i i . S în t prea 
puţ ine şi prea sporadice aceste acţ iuni menite 
să contribuie la stabilirea unor legătur i mai 
str înse în t re teatru şi public. 

ZEF1RA DUMITRIU, 

Institutul de Medic ină , anul al III - lea 

Nu e, cred, nevoie de argumente şi de amă
nunte pentru a sus ţ ine că modicinişt i i au o 
încl inaţie firească spre orice gen de ar tă , in
clusiv spre teatru. Pr in natura lor, s tudenţ i i 
de la Medicină s înt sensibili şi receptivi la 
tot ce e legat de om, la ceea ce el făureşte , 
în stagiunea aceasta am î m p ă r ţ i t colegilor bi
lete la aproape toate teatrele. Vreo 480 de 
bilete. E foarte p u ţ i n în raport cu cer inţe le şi 
cu n u m ă r u l mare de s tudenţ i . (Sînt vreo 
6.000). Sînt foarte multe cereri la Operă şi 
Operetă pe care aceste d o u ă inst i tuţ i i nu le 
satisfac nic iodată . M ă refer la bilete cu re
ducere, aşa cum, de exemplu, ne oferă Ate
neul la concertele pentru s tudenţ i sau unele 
teatre la spectacolele lor. Bilete de calitate şi 
la pre ţur i acceptabile. 
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După cite am observat, preferinţele rae-
dieiniştilor sint exclusive. Toţi preferă specta
colul modern. Ne-a plăcut în unanimitate şi 
Regele Lear (la Naţional) şi Léonce şi Lena 
şi Ziariştii (la ..Biibandra"). Anul acesta co
misia noastră culturală e mai activă decît în 
anii trecuţi, organizează, la club. cu regula
ritate, o seamă de acţiuni. Aş dori să lansez 
prin dv. o invitaţie deschisă tuturor celor 
care vor să viziteze clubul nostru, al Medi-
cinistilor, unde echipa noastră de teatru şi 
brigada de agitaţie reprezintă spectacole, unlde 
în fiecare sâmbătă, duminică sau luni există 
eîte o manifestare artistică. Să vină la noi. 
să discutăm despre teatru, tineri creatori, ti
neri cronicari, dar nu să v ină pentru in le-
plinirea unei cuirtoazii formale sau din obli
gaţie, ci prieteneşte, ca să afle ce gîndim noi 
despre teatru. Le garantăm o 6ală plină si 
surprize în ceea ce priveşte participarea stu
denţilor noştri la dezbateri. Puncte de vedere 
în replică nu vor linşi... *) 

*) O invitaţie similară a făcnt-o. pentru 
duhul Institutului Agronomic, studentul Duru 
Ancuta. 

RODIC A JIREADĂ, 
Universitatea Bucureşti, Facultatea de filolo
gie, Secţia română, anul al III-lea 

T'nnez limba română. E firesc ca teatrul 
să intre direct în preocupările mele, să re
prezinte pentru mine un domeniu familiar. 
Dar nu numai datorită meseriei îndrăgesc 
teatrul. înainte de a intra la facultate am 
jucat — amatoare — în echipa clubului sa
nitar, eram specializată în roluri de... secreta
ră. Teatrul intră în rîndul pasiunilor mele 
intime. încerc să păstrez cu el un contact 
pur, originar, nu prin intermediul formulelor 
preconcepute. Există în facultate un cerc de 
critică teatrală. Nu îl frecventez. încerc să 
mă menţin în sfera perceperii fenomenului 
teatral pe calea afectivă, a emoţiei imediate, 
nepreconcepute. Scriu versuri, am publicat 
cîteva poezii. încerc şi proză. Teatru, deocam
dată, nu : e foarte greu. Totuşi, după mine. 
teatrul cule forma de artă ce corespunde cel 
mai bine şi cel mai direct spiritualităţii ac
tuale, pentru că realizează concret şi in mod 
direct comunicarea. Iar teatrul modern îmi 
psre că s,' apropie din ce în ce mai mult 
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de limbajul poeziei. Deşi gust şi un specta
col de Ă ldcsandr i sau de Delavrancea, de 
Caragiale, teatrul lu i Ionescu, Durrenmatt, 
Peter Weiss, Mazilu, e mai apropiat de mine. 
mai conform cu structura mea, cu preferin
ţele şi gusturile mele. Desigur în sfera acestui 
teatru „ modern" preferat in t ră şi Ibsen şi 
Sbaw şi Lovinescu şi Paul Everac . Citesc însă 
mai mult teatru contemporan decî t v ă d . 

A m v ă z u t p u ţ i n e spectacole cu piese româ
neşti actuale : Opinia publică, Şeful sectorului 
suflete (o alegorie pu ţ in for ţată , dar Radu 
Beligan, prin interpretarea sa p l ină de far
mec şi in te l igenţă , a risipit această impresie, 
a înnob i l a t textul, făcindu-1 conv ingă to r ) , 
Moartea unui artist, care mi s-a p ă r u t că 
îl r eprez in tă mai bine pe Horia Lovinescu de
cît Citadela sfărinwtă. M ă duc la teatru şi 
pentru actori. S în t c î ţ i v a actori tineri care îmi 
sugerează prin jocul lor discret şi firesc, idea
lul meu de interpretare, apropo, de teatrul 
modern, care reuşesc să p ă t r u n d ă în intimi
tatea unui text, s-o releve laconic şi sugestiv, 
cu n u a n ţ e fine. subtile. 

Spectacolele care m-au emoţ iona t cel mai 
mult în ultimul timp au fost : Preţul de Ar
thur Miller (la Teatrul Mic) , Regele Lear (la 
Naţional) şi Play Strindberg. 

MIHAELA DIMITRIU, 

Universitatea Bucureşt i , Facultatea de filo
logie, Secţia f ranceză, anul al V-lea 

Spectacolele trupelor s t ră ine care v in la noi 
prin A . R . I . A . nu ajung nic iodată în masa 
s tudenţ i lor . Sala Palatului e tabu pentru noi. 

CLARA VEGH, 

Universitatea Bucureşt i , Facultatea de limbi 
germanice, Secţ ia ge rmană , anul a l V-lea 

Merg la teatru câteodată de trei ori pe 
s ă p t ă m î n ă , alteori o da tă la şase săptămâni . 
Mă interesează să merg la teatru, în primul 
rind, ca să-ni i completez cunoşt inţe le de spe
cialitate. Teatrul n u mai e azi o relaxare, 
ca pe vremuri, c înd te duceai să-ţ i afişezi o 
roch ie sau să pr iveş t i beau-monde-ul. Tea
trul a devenit azi o preocupare ser ioasă, o 
cale de informare şi de î n v ă ţ ă t u r ă . Citeze 
textele de teatru în original, in limba engleză 
sau în g e r m a n ă , şi pe u r m ă m ă duc să v ă d 
cum sună traducerea respect ivă pe scenă, 
cum s-a transfigurat scenic unul sau altul 
din textele studiate. Cu serioase lacune (nici 
un Schiller, nici un Goethe, m ă c a r prima 
parte din Faust să fi a p ă r u t pe undeva, pu
ţin Shakespeare — Lear. Măsură pentru mă
sură. Zadarnicele chinuri — ) repertoriul tea
trelor ar trebui să cupr indă in permanenţă 
operele reprezentative ale marilor clasici. 
Clasici totuşi se mai găsesc pe ici pe colo. în 

schimb dramaturgia m o d e r n ă s t r ă ină e şi mai 
slab reprezenta tă şi nu totdeauna prin ceea 
ce aTe ea mai... valoros. Dramaturgia mo
d e r n ă engleză a r ă m a s , de exemplu, la fu
rioşi, iar dintre aceşt ia, nuttnai la Osborne. 
Literatura ac tua lă amer icană e r ep rezen ta tă , 
tardiv, cu Virginia Woolf. Tot ce am găsit 
mai interesant î n ultimii ani a fost un Mil
ler, şi un Pinter la Teatrul Mic, un Recket 
de Anouilh lia Naţ iona l şi, mai recent, un 
Durrenmatt Play Strindberg la „Bu landra" , 
Hoffmlanstahl la I.A.T.iC. (Jedermann) dar re
prezentat în t r -un anonimat total. F ă c u t do 
tineri, acest spectacol, s-ar fi cuvenit să cir
cule prin facul tă ţ i sau, în orice caz, putea 
printr-o popularizare mai e v i d e n t ă să fie v ă 
zut de mai m u l ţ i s tudenţ i ai cursurilor de 
limbi s t ră ine . A r fi de dorit să existe o legă
tură mai s t r însă , în t re noi s i s tudenţ i i de la 
Cassandra. Şi n u exis tă . Tot ce e mai inte
resant pentru noi a f lăm întâmplător . 

î n facultate, la noi nu exis tă o preocupare 
efect ivă pentru educarea culturii teatrale. A r 
trebui să existe o coordonare î n t r e teatre şi 
facul tăţ i . Cinci s tudenţ i de la g e r m a n ă ne-am 
ales ca subiect de examen concepţia noas t ră 
despre Bucbner, cum îl vedem noi azi , în 
lumina contemporane i tă ţ i i , pe acest autor. Ce 
interesant ar fi fost dacă cineva ar fi avut 
in i ţ ia t iva să organizeze o întâlnire cu Ciulei, 
să fi analizat şi d e z b ă t u t î m p r e u n ă cu el 
concepţia sa şi a noas t ră apropo de Buch
ilor. Ademenea întâlniri s-ar putea lărgi şi 
în l egă tură cu a l ţ i autori de limbi diferite — 
clasici sau contemporani. *J 

GABRIEL DRĂGUŢ, 

Institutul de A r h i t e c t u r ă , anul al I l I - lea 

Cele mai reuşi te spectacole ale stagiunii 
trecute şi cele mai frecventate de noi au fost 
Nocturnele de la Ţăndăr ică , genul pre
ferat de teatru al s tudenţ i l o r noştei . E v o l u ţ i a 
lui Virgil Ogăşanu şi a lui G h . Căciuleanu 
în aceste recitaluri a fost u r m ă r i t ă cu r ă 
suflarea tă ia tă de emoţ ie . Ar fi de dorit ca 
acest gen de spectacole moderne şi nobile să 
a ibă continuitate, să facă prozel i ţ i şi la alte 
teatre. D u p ă ce am v ă z u t aceste spectacole 
l-am invitat pe Virgil Ogăşanu la clubul nos
tru, unde ne-a prezentat programul aproape 
în intre<rime. A fost o seară m e m o r a b i l ă . 

* Puncte tle vedere asemănătoare legate de 
necesitatea introducerii in repertoriul teatrelor 
a mai multor piese reprezentative dc autori 
străini, clasici şi moderni. de organizarea 
mai multor dezbateri creatoare pe marginea 
acestor spectacole, au fost susţinute şi dc 
studentele Mihaela Dimitriu, anul al V-lea, 
l:rancczu. Marin Sfetea. anul al 11-lea. En
gleză, Munteanu Voica, anul al V-lea, Slave. 
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DORU AVRAM, 
Institutul Agronomic, anul al I l I - lea 

A m v ă z u t Ziariştii, spectacol urmat de 
discuţi i . A fost impresionant să vezi o sală 
pl ină numai de s tudenţ i . De la noi au fost 
vreo 30. Teatrul ,.Bulandra" şi Centrul uni
versitar ne-au oferit prilejul de a cunoaşte 
un spectacol şi „pe d inăuntru". L iv iu Ciulei 
a promis că o să ne invite de acum încolo 
la fiecare montare, şi chiar la unele repeti ţ i i . 
A r fi o in i ţ ia t ivă care mer i tă toate m u l ţ u m i 
rile noastre. Studenţ i i de la Agronomie 6Înt 
foarte receptivi la fenomenul artistic, dornici 
de spectacole din orice domeniu, inclusiv 
din teatru. Se distribuie pe săp tămînă cam 
500 de bilete dar, să ştiţ i , cifra aceasta e de
parte de a satisface toate cererile. Sol ic i tăr i le 
s înt foarte mari şi nu reuşim să le facem 
faţă. A m cerut teatrelor să ne cedeze o sală 
întreagă sau m ă c a r jumătă ţ i de sală, dar 
cererea a rămas deocamdată fă ră răspuns . 
Piesa Ziariştii am văzut -o de trei ori. O dată 
cu Radu Beligan, o d a t ă la televizor şi cu 
Marin Moraru, acum cu Virgil Ogăşanu. A m 
văzut , aşadar, trei Cerchezi, trei in terpreţ i 
deosebiţi . Dacă stau să m ă gîndesc bine, în 

spectacolul Naţ ionalului mi-a p lăcut doar 
Radu Beligan. Ca ansamblu actoricesc mi se 
pare mai reuşit acest ultim spectacol, deşi 
Cerchez, interpretat de Virgil Ogăşanu. nu mi 
se pare împl in i t . Ceilalţi actori însă, Toma 
Caragiu. V. Rebengiuc, E . Schăffer , Gh. Oan-
cea s înt excelenţ i . 

Acum două săptămîni am v ă z u t Camera de 
alături la Teatrul Naţional. M-a interesat 
foarte mult. Mi-a p lăcut interpretarea actori
lor : Ion Marinescu. Voleria Seciu, Ion L u 
cian, Valeria Gagealov etc. Mi-a p lăcut şi 
Primarul lunii, la Teatrul Mic. Mă interesează 
piesele de actualitate, care dezbat problemele 
zilelor noastre, oare iau atitudine şi combat 
menta l i tă ţ i le retrograde. A m v ă z u t foarte mul
te spectacole puse în scenă de regizorii noş
tri reputaţ i , începînd de la ..clasicii" Sică 
Alexandrescu, Moni Gbelerter, A l . Finţ i , con-
tinuin'd cu generaţ ia de mijloc : L i v iu Ciulei. 
Horea Popescu, Radu Penciulescu, Sorana Co-
roamă pînă la Valeriu Moisescu, Dinu Cer-
nesCit şi alţ i i . î i cunosc şi îi urmăresc şi pe 
regizorii televiziunii : Sergiu lonescu, Petre 
S a v a Bă leanu, D. Cihodaru. 

îmi plac şi drama şi comedia şi opereta 
şi teatrul clasic şi cel modern şi cel poliţist şi 
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cel psihologic etc. Tot t impul liber î l dedic 
v iz ionăr i i spectacolelor. A m v ă z u t Cele două 
orfeline, abia aş tept să v ă d şi realizarea lui 
Al . Bocăneţ , Bună seara, domnule Wilde ! 
L a „Tănase" am v ă z u t Bimbirică şi mi 6-a 
p ă r u t foarte slab, iar în reprezenta ţ ia La gră
dina Cărăbuş, tot ce era bun, erau cupletele 
lui... Tănase. Teatrul „Tănase" are in te rpre ţ i 
exce len ţ i ca Puiu Călinescu, Horia Şerbă-
nescu, Nicu Gonstanjtin şi a l ţ i i , care nu s înt 
însă folosiţ i c u m trebuie, n-au partituri de 
umor şi 6at i ră pe m ă s u r a lor. 

DORU AN CU ŢA, 

Institutul Agronomic, anul al IV-lea 

î m p ă r t ă ş e s c î n t r u t o t u l pă re rea colegului 
meu de facultate Doru Avram. A ş vrea însă 
să insist şi eu asupra nemaipomenitei impresii 
pe care mi-a lăsat-o seara, mai bine zis, 
noaptea, în care a m discutat la „ B u l a n d r a " 
Ziariştii. A ş dori, neapăra t , aşa cum ni s-a 
promis, să putem avea posibilitatea să u r m ă 
rim, în grup, repet i ţ i i l e la Revizorul şi la 
Vicarul. A r fi un cîştig şi pentru s tudenţ i şi 
pentru teatru. 

Mie î m i plac foarte mult Opera şi Ope
reta, comedia î n general. L a Operă şi Ope
retă s în t însă foarte p u ţ i n e premiere, cum 
puţ ine s în t de altfel, îşi nu-mi explic de ce, 
şi la Teatrul de Comedie. A m aş tepta t cam 
mult p î n ă să v i n ă î n sf î rş i t o premieră . . . 
general in te resantă : Interesul general. Axa 
v ă z u t mai toate spectacolele reprezentative ale 
Operei, daT cu foarte mare greutate şi nu cu 
bilete de student. Marea durere e că noi stu
denţ i i nu r e u ş i m să-i vedem pe solişti i noş t r i 
mari, pe vedetele operei, care duc gloria ţăr i i 
noastre peste hotare. L a un spectacol în care 
e vo l uează — rar, ce-i drept — Ludovic 
Spiess sau E lena Cernei, N . Heailea, Ion Buzea 
noi, s tudenţ i i , nu avem bilete. Propun organi
zarea unor spectacole cedate s tudenţ i lo r , cu 
solişti de p r i m ă m i n ă . A r trebui ca Centrul 
universitar 6ă i n t e r v i n ă î n rezolvarea acestei 
do leanţe care, cred eu, e genera lă . Pentru 
şcoli ex i s tă concerte de in i ţ i e re ; pentru insti
tutele de î n v ă ţ ă m î n t superior, nu. Ne-am 
duce şi noi cu bilete reduse să ne „iniţ iem". 
Muzica noas t ră s imfonică e foarte pu ţ in cu
noscută . Radioul face c î te ceva în acest sens, 
dar o face î n limitele lui specifice. 

IONEL MANOLACHE, 
Institutul Agronomic, anul al I l l - lea 

S în t difuzor de bilete pe institut. Noi avem 
peste 3500 de s tudenţ i . F a ţ ă de n u m ă r u l 
mare al cererilor, biletele pe care le obţi
nem de la teatre s înt cu totul insuficiente, 
î n general teatrele apl ică cu noi sistemul de 
pe vremuri al cooperativelor agricole de con
sum : „dacă nu cumperi şi biscuiţi , nu-ţi 

vindem galoşi". S ă p t ă m î n a t recută am difuzat 
vreo mie de bilete, dar numai 10 (zece) au 
fost cu p r e ţ redus, la spectacolele de teatru, 
şi vreo 60 la Operetă . Teatrele spun că tre
buie săişi realizeze planul şi nu pot să ne 
dea mai multe bilete cu reducere. A m renun
ţat atunci la... ,favoruri" şi am cerut să n i 
6e dea bilete de orice fel. L a Interesul general 
am cerut de exemplu 100, n i s-au dat 16, 
la Gaiţele nici umil , la Adio, Charlie ! am 
cerut 125 şi n u m i s-a dat nici unul. Teatrele 
î m i cer să c u m p ă r bilete la spectacole de 
mult v ă z u t e . Or s tudenţ i i nu vor să m e a r g ă 
de 2—3 ori la ace laş i spectacol. E i vor, pe 
b u n ă dreptate, s ă v a d ă mai ales ceea ce e nou 
pe af işul stagiunii. Dar, fie şi spectacole mai 
vechi. L a Galy Gay mi s-ar fi smuls, pur şi 
simplu, biletele, d a c ă a ş fi reuş i t să capăt 
vreunul. De asemenea la My Fair Lady, 
unde m i s-a spus că voi obţ ine numai dacă 
iau şi la Se mărită fetele. Dar pe acesta din 
urmă s tudenţ i i noş t r i l-au v ă z u t . A m cerut 
să ni 6e cedeze j u m ă t a t e de sa lă la My Fair 
Lady. A m fost re fuzaţ i . A r fi foarte intere
sant d a c ă s-ar putea organiza o în t î ln i re cu 
difuzorii biletelor din teatre, cu conducerile 
organizatorice ale acestora şi cu responsabilii 
culturali a i f acu l tă ţ i lo r d in Bucureş t i . Tea
trele ar avea multe de auzit c u acest prilej. 

ADRIAN ROMAN, 

Institutul Politehnic, Facultatea de energet ică , 
secţia „Electro", anul a l I l l - l ea 

S î n t un pasionat a l teatrului. I n „bătă l ia" 
pentru Regele Lear a m fost a l ă t u r i de Pen-
ciulescu, pentru că spectacolul lui exprima 
tinereţea, inclusiv maturitatea tinereţii. S în t 
însă de luat în s e a m ă şi c î t eva dintre consi
dera ţ i i l e lui Pau l Everac , referitoare la acest 
spectacol. Paradoxal, tocmai aceste conside
raţii m-au î n d e m n a t să încerc s ă 4 cunosc 
mai î n d e a p r o a p e pe Paul Everac şi astfel am 
ajuns să particip la cenaclul de dramaturgie 
condus de el, unde am întâlnit o a tmosfe ră 
foarte e l e v a t ă şi unde a m şi luat c u v î n t u l 
c îndva . E u cred că mersul istoriei e favorabil 
teatrului, dramaturgiei. Timpul ne obligă să 
ne c o m p r i m ă m preocupăr i l e . Dacă citesc un 
roman în d o u ă volume, la a l doilea volum 
aproape că a m senzaţ ia că-1 recitesc. T ind 
că t re eseu, poezie, dramaturgie, pentru că e 
specific acestora să condenseze idei. Dintre 
dramaturgii noştr i îmi place D . R. Popescu, 
apoi Pau l Everac . Mă î n t r e b c înd se vor 
ocupa şi de re la ţ ia inginer-tehnician-munci-
tor, r e la ţ i e foarte i m p o r t a n t ă şi specif ică a 
lumii noastre moderne. Nu mi-ar place însă 
6ă fie t ra ta tă această re la ţ i e în registrul co
mic. Nu desconsider comedia. î m i place şi 
mie să râd cu pof tă , dar unele subiecte cred 
că nu se pre tează r îsului . Rîsul , de obicei, e 
provocat de o s i tuaţ ie r idicolă, neagă ceva 
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nefiresc. Or, prea mul ţ i neagă în lumea asta, 
ca să te mul ţumeşt i numai cu atî t . E , parcă, 
mai simplu să satirizezi. E mai greu să 
edifici... O piesă ca Ştafeta nevăzută, cred că 
se apropie cel mai mult de timbrul dezba
terii pe care o aştept eu din partea drama
turgiei. 

MIRCEA MAGDA, 

Academia de Studii Economice. Facultatea de 
cibernetică, Secţ ia ..Informatică", anul al 
IV-lea 

Cred că teatrul, dramaturgia noastră con
temporană în primul r înd, ar trebui să inveto 
cite ceva de la Informatică. Teatrul este şi el 
un sistem informatic, care .,ia" o idee din 
realitate, o prelucrează cu ajutorul unor mij
loace şi metode proprii, apoi o transmite ce
lor interesaţi. Deosebirea e că sistemul infor
matic lucrează cu informaţi i , iar teatrul cu 
idei. 

Mi se pare. însă. insuficientă cantitatea de 
„informaţii" pe care o oferă teatrele bucu-

reşlene. S înt cîteva perioade ale istoriei tea
trului pe care publicul le ştie din auzite. Şi 
cîţ iva mari dramaturgi. iN>ll se joacă Molière. 
Racine. Schiller, Tolstoi, Cehov. Abia acum 
a „apărut" un antic... Dar nici dramaturgii 
foarte tineri nu sînt jucaţi . Noi nu sîntem 
blazaţi , tinerii. s tudenţi i mai ales. s întem 
foarte receptivi la ceea ce e nou. \ u trebuie, 
deci, să fim ..şocaţi", pentru a reacţiona, pen
tru a recepţiona mesajul teatral. Apoi dra
maturgii trebuie să n u uite că s întem „mai 
deştepţi", JIU ne mai m u l ţ u m i m cu scheme. 
Cred că ar trebui să se înfiinţeze chiar un 
teatru studenţesc, ale cărui evoluţ i i şi expe
r ienţe să fie discutate cu seriozitate. Peste tot, 
teatrul studenţesc este un catalizator al miş
cării teatrale. F absolut necesar să ne gîndiro 
şi noi la aşa ceva 

PETRE POPA, 
Institutul Politehnic. Facultatea do energetică, 
secţia de ..Centrale nucleare electrice", anul 
al V-l«n 

Ev i t spectacolele proaste, citind cronici. 
Chiar mă pot lăuda că nu am înt î lni l . 
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marea majoritate a acestor spectacole, decît. 
în... lecturi. Opiniile diferite asupra unui 
spectacol m ă incită să verific eu însumi , „ la 
faţa locului", care este realitatea faptului ar
tistic. Aşa s-a în tâmplat în cazul, devenit cla
sic î n calitate de „caz", a l Regelui Lear. Din
tre cronicarii dramatici, îi prefer pe cei mai 
„duri", mai ar ţăgoşi . Altminteri, de obicei, 
frecventez mai cu seamă spectacolele care au 
fost verificate de prezenţa n u m e r o a s ă a spec
tatorilor... 

A m emoţ ie Ia piesele contemporane ale căror 
personaje s în t de v î r s t a mea. Aceşti îngeri 
trişti şi Moartea ultimului golan, deş i diferite 
ca fac tură şi greutate, s în t totuşi Piese de 
Teatru. I n schimb, a m fost înşe la t de titlul 
comercial a l piesei Tango la Nisa, juca tă pe 
aceeaşi scenă unde v ă z u s e m mai îna in te În
gerii... Cred că problemele noastre s în t foarte 
grele şi foarte dure, foarte teatrale, foarte 
omeneşt i , nu trebuie să fie schematizate pentru 
a fi „ v î n d u t e " gata digerate. V ă daţ i seama 
cîte probleme avem de rezolvat ? De v i a ţ ă — 
pentru că nu avem o v i a ţ ă uşoară ; sociale — 
pentru că trebuie să ne in tegrăm într -o so
cietate exigentă — ; culturale — pentru că 
avem mari lacune... Şi chiar probleme „uni 
versale", a ş zice, stimulat de un minunat 
spectacol de teatru, cum a fost Cazul Oppen-
heimer. Caracterul militant a l politicii de 
pace a ţăr i i noastre cred că ar trebui să ia 
cumva şi forma unei expresii teatrale 

O AN A FLORICA ŞERBAN, 

Institutul Politehnic, Facultatea de tehnologia 
const rucţ i i lo r de maş in i , Secţia „Maşini 
unelte", anul al II- lea 

îmi pare rău că lipsesc de pe afişul bucu-
reştean piesele sentimentale. Uni i combat 
sentimentalismul, îl consideră desuet, depăşi t . 
I^a m o d ă e „duri tatea". Dar succesul filmului 
Lave Story cred că trebuie să dea de gîndit 
şi teatrelor. Mie, acest film nu mi s-a p ă r u t 
mai c u t r e m u r ă t o r decî t Suflete tari, decît Jo
cul de-a vacanţa, a l că ro r „sent imenta l i sm" e 
de ex t rac ţ i e super ioară . . . 

Pe de a l tă parte, cred că teatrele ne-ar 
putea eîştiga mai uşor de partea lor montând 
aşa -numite le ..jurnale teatrale", cum am v ă 
zut, cînd eram î n liceu, Ia Teatrul de Come
die, şi cum cred că este — in parte — spec
tacolul Teatrului Mic cu Primarul lunii... 

ILEANA DINU, 

Institutul Pedagogic. Facultatea de limbi ger
manice, Secţ ia engleză, anul al II-lea 

S î n t ades în contradicţ ie cu colegii mei 
pentru că agreez ceea ce este mai cuprins de 

teatralitate în spectacole. Desigur, excesul î m i 
creează n e m u l ţ u m i r i , dar am o satisfacţie mai 
mare atunci cînd anumite efecte teatrale s în t 
subliniate. „DemitizaTea" e, în t r -un fel, anti-
teatru, cred eu, pentru că personajul teatral e 
„urcat" de scenă. Formaţ ia mea ca spectatoare 
de teatru a început la „Ţăndărică", a conti
nuat la Teatrul „Creangă" şi, concomitent, la 
celelalte teatre. Din păcate , chiar şi această 
fo rmaţ ie e destul de... ne formată , pentru că eu 
n-am v ă z u t foarte multe din marile specta
cole ale repertoriului na ţ iona l şi universal. 
Cred că Teatrul Naţ ional trebuie să a i b ă î n 
repertoriul său vreo zece. douăzeci de specta
cole ale unor mari dramaturgi, spectacole 
etalon. Marii actori nu ne lipsesc, în schimb 
ne lipsesc, de p i l d ă , spectacole cu piesele lui 
Schiller. lui Hugo. Aş dori să v ă d Fecba lui 
Racine,Nora, Domnişoara Nastasia. I i m u l ţ u 
mesc Leopoldinei B ă l ă n u ţ ă , mi-au p l ă c u t în 
Antigona şi ea şi lonescu-Gion. Cel mai 
mult, însă, mi-a p lăcu t modul în care regi
zorul a interpretat textul. Pentru că în cazul 
altor autori clasici, de pi ldă în spectacolele cu 
piesele lui Shakespeare, în t r e un text de 
Shakespeare şi un regizor contemporan orksftt 
de inventiv, mi se pare mai de autoritate 
textul. 

Apropo de Antigona. L a vremea ei, era o 
piesă de actualitate. Mi se pare că în drama
turgia noas t ră con temporană , rolul complex 
pe care-1 are femeia este ades eclipsat de o 
seamă de personaje feminine care e x p r i m ă 
numai pa r ţ i a l t răsătur i „specifice". Ana Aslan. 
Zoe DumitTescu-Buşulenga, atitea act r i ţe şi 
doctor i ţe şi profesoare, dintre personal i tă ţ i le 
româneşt i contemporane, dar şi at î tea mame. 
femei simple, care-şi îngri jesc copiii, cred că 
mer i tă să fie reprezentate adecvat şi pe scenă . 

MIRCEA GHIŢĂ, 
Academia de Studii Economice, Facultatea 
de contabilitate, anul al IH-lea 

Ca să zic aşa , merg la teatru foarte des. 
Şi m ă p r e o c u p ă chiar să m e a r g ă şi colegii 
mei. Fac a tmosferă . Pe s ă p t ă m i n ă , din fa
cultatea noast ră merg la teatru, cu bilete 
luate prin Asoc ia ţ ie , 30—40 de s tudenţ i . Nu 
merg numai cei nedepr inş i , cei care, ca să 
zic aşa, nu s în t c o n v i n ş i că teatrul îi î m b o 
găţeşte şi le lărgeşte orizontul cultural, poate 
mai mult decî t alte arte. A d e v ă r u l e. ca să 
zic aşa. că au şi de unde alege, şi aleg ce 
le e mai comod, nu ceea ce e mai bun. 
Mulţ i , care n-au avut cum gusta „atmosfera 
de teatru", n-au prea mari şanse să a ibă unde 
*-o cunoască. Spectacolele foarte bune de 
teatru sînt greu accesibile din cauza cererii 
mari de bilete. Actorii nu par t ic ipă intens 
la propaganda j>entru teatru, rareori ajungem 
să le vedem faţa mai din apropiere. Apoi 
pregătirea unui spectacol e ţ inută în t r -un fel 
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de anonimat. Afli doar eă are loc o p r e m i e r ă , 
ş i cine joacă. Ziarul „Spor tu l" te agită în 
vederea unui meci de fotbal cu trei-patm 
săptămâni îna inte , ştii până şi ce culoare au 
•şireturile ghetelor ce le vor purta fotbal işt i i . 
Poate că vor apare mai des reportaje despre 
pregă t i rea spectacolelor, pentru că cronicile, 
ca să zic aşa , mersi, nu fac decît să încoro
neze un fapt consumat... 

IU LIANA APIŢANU, 

Institutul Politehnic, Facultatea de energet ică. 
Secţ ia „Electro", anul I 

î m i e vital necesar să v ă d m ă c a r un spec
tacol teatral la d o u ă s ă p t ă m î n i . Dar mi-e 
greu. Nu numai că n-am timp, că orarul 
e încărcat şi am cursuri p înă seara, dar lo
cuiesc şi la cămin , şi trebuie să respect şi 
normele legate de aceasta. D u p ă ora 23,30 
nu pot întârzia decât anunţând în prealabil 
conducerea căminu lu i şi justificând cu bilete 
de spectacol. Este în a p a r e n ţ ă un lucru simplu 
şi neimportant, dar e încă un atu al inerţ iei 
de care dau eu d o v a d ă uneori. 

iMarţi seara, când e programul de teatru la 
televiziune, colegele mele pre feră să.. . î n v e ţ e 
şi televizorul — de altfel cu un ecran foarte 
mic — e într -o sa lă de studiu. Teatru radio
fonic ascult la cască, la tranzistorul meu. 
pentru că la difuzoarele din camere n u n i 
6e transmit emisiunile de teatru, iar colegele 
mele nu ascul tă decît muz ică uşoară . 

V i su l meu era să fiu actr i ţă . După patru 
ani de la absolvirea liceului, timp în care 
am lucrat î n producţ ie , la noi, la Buzău , 
n-am p ă s t r a t din acest vis decât melancolia 
despărţ i r i i . Pe scenă urc acum. dar ca ama
toare. 

STELIANA CIOCAN, 
Academia de Studii Economice, Facultatea de 
comerţ , Secţ ia de „Merceologie industr ia lă", 
anul a l I I T l e a 

Mi-am format gustul pentru teatru u r m ă 
rind spectacolele trupei din Bră i l a , oraşul meu 
natal. Şi acum, când îi aplaud pe Radu 
Beligan, pe Marcela Rusu , pe Carmen Stă-
nescu, le sînt recunoscătoare „profesori lor" 
mei de teatru, actori ai teatrului „Măr ia 

Filotti". Faptul că în oraşul meu există o 
t rupă de teatru a contat foarte mult, şi aşa 
6C expl ică faptul că eu merg la teatru pen
tru actori. Mi se pare v i a ţ a lor foarte inte
resantă şi foarte dificilă, cu a t î t mai di f ic i lă 
cu cît fiecare rol îşi lasă pecetea asupra omu
lui, şi nu poţ i l ă sa la vestiar t ră i r i le , aşa 
cum poţ i lăsa galoşii. . . De aceea s înt nesatis
făcută de modul în care s înt popula r iza ţ i 
actorii. Dacă stai bine şi te în t rebi , vezi că 
— de fapt — nu ştii mai nimic despre ei, 
nici chiar despre cei care s în t aparent mai 
în v ă z u l ziar işt i lor . E bine să-i cunoaştem 
mai a m ă n u n ţ i t , deoarece m u l ţ i dintre ei — 
vor, nu vor — ne-au devenit modele de com
portament, ne sugerează atitudini, „poze". 

ARGENTINA DRAGU, 

Academia de Studii Economice, Facultatea de 
comerţ , Secţ ia de „Merceologie a l imentară" , 
anul a l I l l - l ea 

î n l egă tură cu teatrul, sânt p r e o c u p a t ă de 
de d o u ă chestiuni. Prima : des făşurarea tur
neelor teatrale. A doua : dramaturgia despre 
studenţi şi abso lvenţ i . 

î n ceea ce p r i veş te prima p r o b l e m ă : sânt 
din Măcin , oraş în p l ină în f lor i re u r b a n ă şi 
socială şi cu l tu ra lă . Devine u n mic centru 
industrial. î n schimb, se af lă la periferia in
teresului celor ce organizează turnee teatrale. 
Nu ne v iz i tează decât trupe improvizate, care 
prezintă „ n u m e r e " muzicale şi monoloage co
mice, rostite de „solişti a i radioteleviziunii 
române". Colegele mele din alte mici oraşe 
din provincie îmi conf i rmă că s i tuaţ ia ora
şului meu n u e unică . 

Ija a doua chestiune : anual, procentajul 
celor ce refuză să se prezinte la posturi, care 
6e eschivează de la îndep l in i rea înda tor i r i lo r 
lor faţă de societate, scade, dar nu trebuie 
neglijat. Şi e necesar ca şi dramaturgia să 
abordeze mai direct, mai conv ingător , această 
si tuaţie — pentru unii — cu a d e v ă r a t dra
matică. Dar nici pentru cei ce se duc spre 
noile lor locuri de m u n c ă n u e uşor . Aşa 
că materialul faptic e suficient şi important. 
Să vedem şi piesele ! 

Anchetă realizată de 
Valeria Ducea şi D. Negreanu 
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